



McGill Medical Students' Society Supports Protests Against Gas Pipeline Project in Wet'suwet'en Territory

Montréal, Québec (Teionihitiohtiá:kon), February 26th, 2020

On February 6th, 2020, the Royal Canadian Mounted Police (RCMP) began clearing land protectors from Wet'suwet'en territory, arresting 28 people including three matriarchs during traditional ceremony honouring Missing and Murdered Indigenous Women claiming to uphold a provincial injunction order¹. This conflict arises between the Indigenous landholders and the Coastal GasLink Pipeline Limited, who aim to build a 670km pipeline to deliver natural gas across British Columbia². The court order was granted by the Supreme Court of British Columbia to Coastal GasLink to allow police force to remove protestors. The hereditary chiefs of the Wet'suwet'en territory oversee 22,000km of unceded land, and are firmly against the pipeline project: "Each clan within the Wet'suwet'en Nation has full jurisdiction under their law to control access to their territory. Under 'Anuc niwh'it'en (Wet'suwet'en law), all five clans of the Wet'suwet'en [have unanimously opposed all pipeline proposals](#) and have not provided free, prior, and informed consent to Coastal Gaslink/TransCanada to do work on Wet'suwet'en lands³." The intervention of the RCMP is therefore a violation of the United Nations Declaration of Indigenous People's Rights and the Constitution of Canada^{4,5}.

We, members of the McGill Medical Student Society (MSS), stand in solidarity with the hereditary chiefs and land defenders of the Wet'suwet'en territory. We salute different groups across Canada protesting against this violation of Indigenous people's rights and monumental environmental error. We also oppose the use of police force and invasion of unceded, Indigenous territory and urge the federal government to engage in peaceful, productive dialogue with the protectors of this land. The land is a sacred component of Indigenous identity, and the current actions of the Coastal GasLink Pipeline and the complicity and insensitive action of Canada's Federal Government perpetuates a colonial narrative, which has clear impacts to the health of our Indigenous communities^{6,7}. Furthermore, the MSS stands strongly against the Trans Mountain Pipeline because it represents a setback in the fight for climate change⁷. Spills from gas pipelines are catastrophic for ecosystems and more than 3.4 million litres of fossil fuels have already been accidentally released from pipelines every year in Alberta since 2006^{8,9}.

We strongly oppose the invasion of unceded Indigenous territory by police force and the creation of the Coastal GasLink Pipeline on ecologically and culturally sensitive land. Given the historic context of the colonization of Indigenous peoples' by European settlers, we once again urge the government to engage in productive discourse with the people of the Wet'suwet'en territory and take into account the environmental and cultural concerns they bring forward.

For more information:

MSS President: president.mss@mail.mcgill.ca - Rami Habib

Government Affairs and Advocacy Committee Officer: gaac.mss@gmail.com - Élise Girouard-Chantal

MSS Equity Committee Commissioner and Member: equity.mss@gmail.com - Safina Adatia and Ali Alias

¹ <https://www.theguardian.com/world/2020/feb/14/wetsuweten-coastal-gaslink-pipeline-allies>

² <https://www.coastalgaslink.com/about/>

³ <http://unistoten.camp/supportertoolkit2020/>

⁴ <https://www.thecanadianencyclopedia.ca/en/article/aboriginal-rights>

⁵ <https://www.un.org/development/desa/indigenouspeoples/declaration-on-the-rights-of-indigenous-peoples.html>

⁶ <https://journals.sagepub.com/doi/full/10.1177/1757975919831253>

⁷ [https://www.thelancet.com/journals/lancet/article/PIIS0140-6736\(19\)32596-6/fulltext](https://www.thelancet.com/journals/lancet/article/PIIS0140-6736(19)32596-6/fulltext)

⁸ <https://globalnews.ca/news/4149689/trans-mountain-pipeline-arguments-pro-against/>

⁹ <https://www.straight.com/news/david-suzuki-catastrophic-effects-oil-pipeline-spills>



L'Association des étudiant.e.s en médecine de McGill appuie les manifestations contre le projet de gazoduc dans le territoire des Wet'suwet'en

Montréal, Québec (Teionihiohtia:kon), 26 février 2020

Le 6 février 2020, la Gendarmerie royale du Canada (GRC), prétendant maintenir une ordonnance provinciale d'injonction, a expulsé les chefs héréditaires Wet'suwet'en de leurs terres, arrêtant 28 personnes, dont trois matriarches lors d'une cérémonie traditionnelle en l'honneur des femmes autochtones disparues et assassinées¹⁰. Cet affrontement découle du conflit entre les Wet'suwet'en et Coastal GasLink Pipeline Limited, qui désire construire un gazoduc de 670 km à travers leurs terres ancestrales en Colombie-Britannique¹¹. L'ordonnance du tribunal a été accordée par la Cour suprême de la Colombie-Britannique. Les chefs héréditaires du territoire Wet'suwet'en détiennent 22 000 km de terres non cédées et sont fermement opposés au projet de gazoduc: «Chaque clan de la nation Wet'suwet'en a pleine juridiction en vertu de sa loi pour contrôler l'accès à leur territoire. En vertu de 'Anuc niwh'it'en (loi Wet'suwet'en), les cinq clans des Wet'suwet'en [se sont unanimement opposés à toutes les propositions de pipelines](#) et n'ont pas donné leur consentement libre, préalable et éclairé à Coastal Gaslink/TransCanada pour construire sur leurs terres ». L'intervention de la GRC constitue donc une violation de la Déclaration des Nations Unies sur les droits des peuples autochtones et de la Constitution du Canada^{12,13}.

Nous, membres de l'Association des étudiants.e.s en médecine de McGill, sommes solidaires des chefs héréditaires et des défenseurs des terres du territoire Wet'suwet'en. Nous saluons les différents groupes à travers le Canada qui protestent contre cette violation des droits des peuples autochtones et cette erreur environnementale monumentale. Nous nous opposons également à l'utilisation de la force policière et à l'invasion de territoires autochtones non cédés. Les terres ancestrales autochtones sont une composante sacrée de leur identité et les actions actuelles de Coastal GasLink Pipeline et du gouvernement fédéral perpétuent le narratif colonial, ce qui a des impacts directs sur la santé des communautés autochtones du Canada^{14,15}. De plus, nous nous opposons fermement au gazoduc Trans Mountain, car il représente un recul dans la lutte contre les changements climatiques¹⁶. Les déversements de gazoducs sont catastrophiques pour les écosystèmes et plus de 3,4 millions de litres de combustibles fossiles ont déjà été accidentellement déversés par des gazoducs chaque année en Alberta depuis 2006^{17,18}.

Nous nous opposons fermement à l'invasion violente de territoires autochtones non cédés par la GRC et à la création du gazoduc sur ces terres écologiquement et culturellement sensibles. Étant donné le contexte historique de colonisation des peuples autochtones, nous exhortons à nouveau le gouvernement à s'engager dans un dialogue productif et à prendre en compte les importants enjeux environnementaux et culturels.

¹⁰ <https://www.theguardian.com/world/2020/feb/14/wetsuweten-coastal-gaslink-pipeline-allies>

¹¹ <https://www.coastalgaslink.com/about/>

¹² <https://www.un.org/development/desa/indigenouspeoples/declaration-on-the-rights-of-indigenous-peoples.html>

¹³ <https://www.thecanadianencyclopedia.ca/en/article/aboriginal-rights>

¹⁴ <https://www.un.org/development/desa/indigenouspeoples/declaration-on-the-rights-of-indigenous-peoples.html>

¹⁵ <https://journals.sagepub.com/doi/full/10.1177/1757975919831253>

¹⁶ [https://www.thelancet.com/journals/lancet/article/PIIS0140-6736\(19\)32596-6/fulltext](https://www.thelancet.com/journals/lancet/article/PIIS0140-6736(19)32596-6/fulltext)

¹⁷ <https://globalnews.ca/news/4149689/trans-mountain-pipeline-arguments-pro-against/>

¹⁸ <https://www.straight.com/news/david-suzuki-catastrophic-effects-oil-pipeline-spills>



MEDICAL STUDENTS' SOCIETY *of McGill University*

L'ASSOCIATION des ÉTUDIANT(E)S en MÉDECINE *de l'Université McGill*

Pour plus d'information:

Présidence MSS: president.mss@mail.mcgill.ca - Rami Habib

Officier du Comité aux affaires gouvernementales et aux revendications: gaac.mss@gmail.com - Élise Girouard-Chantal

Commissaire et membre du Comité sur l'équité de la MSS: equity.mss@gmail.com - Safina Adatia et Ali Alias